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،  الإشلانّةالصية هعلُنَا ، كلّة الشرِعة هالدراشاة 

 دانعة اللطّم ، المهلكة العربّة الصعُدِة 

Amrababah2@jmail.com 

 الملخص:
( هالطرِلة الاعتّادِة في التسطّل في الصية اليبُِة لدى طلاب كلّة الشرِعة هالدراشاة الإشلانّة بذانعة اللطّم K.W.L.Hأجر اشتراتّذّة )دفت ٍذً الدراشة إلى التعرف إلى 

 هلتسلّق ٍذا الَدف شعت الدراشة للإدابة عو الصؤالّو اْتّّو: هاتذاٍاتَم ىسٍُا ، 

 في نبسث نياٍخ المسدجّو ، تعزى إلى اشتراتّذّة التدرِس؟ كلّة الشرِعة هالدراشاة الإشلانّة ، ( في تسطّل طلاب  α ≤ 0. 05ٍل تُدد فرهق ذاة دلالة إزطائّة عيد ).1

 في نبسث نياٍخ المسدجّو ، تعزى إلى اتذاٍاة الطلاب؟كلّة الشرِعة هالدراشاة الإشلانّة ، ( في تسطّل طلاب  α ≤ 0. 05ٍل تُدد فرهق ذاة دلالة إزطائّة عيد ).2
للفطل  طلاب كلّة الشرِعة هالدراشاة الإشلانّة بذانعة اللطّم( طالبىا ، ِهحلُن طلاب الصية الحاىّة نو 54لميَخ شبٌ التذرِبي ، هتكُن أفراد الدراشة نو )هكد اشتخدم البازث ا
هتكُىت نو  الاعتّادِة( طالبا ، هالحاىّة تعلهت بالطرِلة 28( ، هتكُىت نو شعبة ذكُر أفرادٍا )K.W.L.H( ، نُزعّو على نذهُعتّو: الأهلى تعلهت بطرِلة )2016الدراشي الأهل للعام )
 َها . ( طالبا ، هتهحلت أدهاة الدراشة في الاختبار التسطّلي ، هنلّاس الاتذاٍاة الذو كام البازث بإعدادٍها ، بعد التأكد نو ضدكَها هجبات26شعبة ذكُر أفرادٍا )

( بّو المذهُعتّو التذرِبّتّو ، هالمذهُعة الضابطة ، تعزى إلى اشتراتّذّة التدرِس اللائم على α≤ 0. 05نصتُى الدلالة ) هأظَرة اليتائخ هدُد فرهق ذاة دلالة إزطائّة عيد
 رِبّة. ( ، لطالر المذهُعة التذK.W.L.Hالتدرِس بالتعلم باشتراتّذّة )

( بّو المذهُعتّو التذرِبّة هالمذهُعة الضابطة ، تعزى إلى التدرِس باشتخدام α ≤ 0. 05كها هأظَرة ىتائخ الدراشة هدُد فرهق ذاة دلالة إزطائّة عيد نصتُى الدلالة )
( ، هكد أهضت الدراشة بتُظّف اشتراتّذّة التدرِس K.W.L.H( ، هتعزى اليتّذة في اتذاٍاة الطلاب لطالر المذهُعاة التي تعلهت باشتخدام اشتراتّذّة )K.W.L.Hاشتراتّذّة )

(K.W.L.Hفي تدرِس ، )  التدرِس. نياٍخ المسدجّو هنلرراة الصية الأخرى ، هعلد دهراة تدرِبّة ، ههرش عهل لأعضاء ٍّئة التدرِس زُل كّفّة اشتخدانَا في 
 

 ، الاتجاهات ، مناهج المحدثين ، التحصيل K.W.L.H   استراتيجيةكلمات مفتاحية  

The effect of k-w-l-h strategy And the usual method of achievement in the prophetic Sunnah in the students of the Faculty of 

Sharia and Islamic Studies at Qassim University 

Abstract: 
This study aimed to identify the effect of k-w-l-h strategy And the usual method of achievement in the prophetic Sunnah in the students of the Faculty 
of Sharia and Islamic Studies at Qassim University and their attitudes towards it To achieve this the aim, the study sought to answer the following 

questions: 

1. Are there significant differences in the achievement (α   ≤ 0. 05) of students of the Faculty of Sharia and Islamic Studies, in course of 

mohadethen methods, attributed to the teaching strategies (K.W.L.H, the usual method)? 

2. Are there significant differences in the attitudes (α   ≤ 0. 05) of students, students of the Faculty of Sharia and Islamic Studies, attributed to 

the strategies of teaching mohadethen methods (K.W.L.H, the usual method)? 
The researcher used the semi-experimental method. The students were (54 ) students representing the second year students of the Faculty of Sharia 

and Islamic Studies at Qassim University for the first semester of 2016, divided into two groups: 

The first were learned in a way (K.W.L.H), It consisted of the male members of the Division (28) students, and the second was taught (in the normal 
way) and consisted of the Division of male members (26) students, and the tools of the study was the collection test, and test trends, which the 

researcher prepared, after ascertaining their sincerity and steadfastness .  

The results showed that there were statistically significant differences (α  ≤0. 05) between the two experimental groups and the control group, 

due to the teaching-based teaching strategy using the (K.W.L.H) strategy for the experimental group.  

The results of the study showed that there were statistically significant differences at the level of (α 1 . 15 1 . 15) between the two experimental 

groups and the control group, due to the use of the teaching strategy based on teaching by the (K.W.L.H) strategy in the students' attitudes to the 

(K.W.L.H) strategy, I learned using teaching to teach (in the usual way) .  

The study recommended the use of teaching strategies (K.W.L.H) in teaching the course of mohadethen methods, and other courses of the 

Sunnah, and holding training courses and workshops for faculty members on how to use them in teaching.  
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